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CULTUURRAAD
V O O R  D E  -

NEDERLANDSECULTUURGEMEENSCHAP

ZITTING 19754976 20 APRIL 1976

BEGROTING

van de Culturele Zaken van de Nederlandse Cultuurgemeenschap
voor het begrotingsjaar 1976

SECTOR NEDERLANDSE CULTUUR

Artikelen die tot de bevoegdheid van de Commissie
voor radio en TV behoren (*)

VERSLAG

namens de Commissie voor radio en TV door de heer A. BOURGEOIS
aan de Commissie voor de begroting uitgebracht

DAMES EN HEREN,

Uw Commissie heeft op 25 maart 1976 een onderzoek
gewijd aan de begroting van de Culturele Zaken, Sector
Nederlandse Cultuur, die tot haar bevoegdheid behoort,

(*) Instituten van de Belgische Radio en Televisie.

Samenstelling van de Commissie :

Voorzitter : de heer J. Van Eynde.

Vaste leden : de heren :
A. Bourgeois, W. Claeys, P. De Keersmaeker, P. De Vlies,

R. Gijs, J. Keuleers, J. Lenssens, H. Leynen, mejuffrouw C. Smitt,
de heren F. Vanderborght ;

W. Calewaert, W. Geldolf,  J. Ramaekers, G. Temmerman, J.
Van Eynde ;

M. Coppieters, W. Jorissen, H. Schiltz, L. Vansteenkiste ;
F. Colla, Joseph Daems, F. Grootjans, H. Lahaye.
Plaatsvervangers : mevrouw :
P. D’Hondt-Van Opdenbosch, de heren J. Gerits,  L. Nauwe-

laers, F. Swaelen, M. Vandewiele ;
mevrouw J. Nauwelaerts-Thues, de heren J. Van den Eynden,

J. Van Elewyck ;
J. Valkeniers, R. Vandezande ;
J. Pede, G. Sprockeels.
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met name de Instituten van de Belgische Radio en Televi-
sie. (*)

1. Uiteenzetting van de Minister voor Nederlandse Cultuur

Vooreerst geeft de Minister een overzicht van de be-
leidsproblemen van de BRT.

In de voorbije jaren werd, aldus de Minister, door de
raad van beheer gewerkt aan de herstructurering van de
radio, waarbij de structuur en de differentiatie van de 3
radioketens duidelijker werden afgebakend ; met het oog
op de integratie van de dienst Woord en Muziek, werd een
herstructurering doorgevoerd ; hetzelfde gebeurde in de
sector van de Instructieve Uitzendingen en de Informatie,
waar de programma’s voor radio en televisie aan elkaar
werden gekoppeld.

De enquête van de studiedienst, die een eerste evaluatie
was van deze herstructurering, heeft de goede resultaten
van deze herstructurering in het licht gesteld.

In de jongste tijd heeft vooral de herstructurering van
de Televisie de aandacht gekregen. Bepaalde directies en
diensten werden, met het oog op een grotere homogeniteit
van de produktiekernen, geherstructureerd ; hieruit is
voortgevloeid een lichte kaderuitbreiding en bepaalde per-
soneelsverschuivingen die niet steeds zonder moeilijkheden
zijn verlopen, inzonderheid n.a.v. de toepassing van het
cultuurpact.

De raad van beheer heeft deze kwesties pragmatisch op-
gelost en heeft de indruk dat de voorbije personeelsver-
schuivingen uiteindelijk tot voldoening van de grote meer-
derheid tot stand zijn gekomen.

Zoals bekend werd ook in de sector van de Informatie
overgegaan tot een herstructurering, nl. de oprichting van
een gemeenschappelijke bestuursdirectie Informatie voor
radio en televisie samen. Het probleem is technisch nog
niet volledig geregeld, inzonderheid door de vertraging die
de afwerking van de nieuwe radio-studio’s in het Omroep-
centrum heeft opgelopen.

Hiermede konden de radiodiensten nog steeds niet naar
het Omroepcentrum worden overgebracht.

Op dit ogenblik zijn nog steeds besprekingen aan gang
m.b.t. de regeling van de bevoegdheden inzake nieuws en
duiding, het probleem van het aantal hoofdredacteurs en
de toewijzing van de betrekkingen.

Met betrekking tot het uitoefenen van de hiërarchie in
de nieuwssector, is er bij de journalisten een duidelijke nei-
ging om de inspraak van de redacties zo ruim mogelijk op
te vatten.

Op het deontologische vlak en m.b.t. de kwestie van de
objectiviteit stellen zich voornamelijk mentaliteits- en gene-
ratieverschillen, als gevolg van de recrutering van zeer
jonge journalisten - over het algemeen pas afgestudeerd
- in de nieuwsdienst. De voorschriften, richtlijnen en
aanbevelingen m.b.t. de deontologie en de objectiviteit in-
zake de radio- en televisieberichtgeving is opnieuw door de
raad van beheer in onderzoek genomen.

Inzake de Instructieve Omroep werden voorlopig geen
nieuwe initiatieven genomen. Het is de commissie bekend

(*) De bespreking gebeurt op basis van bijlage II van gedrukt
stuk 4-1 (19751976) - Nr. 1.
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dat een bijzondere interdisciplinaire werkgroep enkele ja-
ren geleden een advies heeft geformuleerd m.b.t. de ,,open
school” en de integratie van het medium radio en televisie
in deze nieuwe vorm van onderwijs en permanente educa-
tie.

Omdat in Nederland een gelijkaardige commissie nog
aan het werk is en bovendien de wens bestaat dat de in-
structieve omroep samen met Nederland zou worden ge-
organiseerd, neemt de BRT voorlopig een afwachtende
houding aan. Het invoeren van een systeem van ,,instruc-
tieve omroep” kan echter slechts opgelost worden na een
beslissing m.b.t. het tweede televisienet.

De raad van beheer heeft hierover een eerste gedachten-
wisseling gehouden. Het invoeren van een tweede televisie-
net zal uiteraard het voorwerp van beraadslaging in de
Cultuurraad moeten zijn.

In verband met de decentralisatiepolitiek deelt de Minis-
ter dan mede dat, naar aanleiding van de nakende ophef-
fing van het Instituut voor Gemeenschappelijke Diensten,
tussen BRT en RTB ook besprekingen zijn opgezet m.b.t.
de splitsing van de gemeenschappelijke culturele diensten,
zo o.m. wat betreft het Symfonisch Orkest.

Het is de betrachting  van de raad van beheer om het
Symfonieorkest een grotere plaats te geven in het algemene
concertbeleid in het Vlaamse land.

De raad van beheer bespreekt op dit ogenblik ook de
inplanting van de opname- en concertstudio’s. Er is een al-
gemene tendens om deze concertstudio’s niet meer te hech-
ten aan het omroepcentrum, maar wel uit te zien naar een
vestiging op een andere plaats in het Vlaamse land.

Er is immers in de hoofdstad duidelijk een overcapaci-
teit aan concertzalen, daar waar in andere Vlaamse steden
er duidelijk behoefte is aan een betere infrastructuur voor
het concertleven.

Voor de gewestelijke omroepen heeft nu, na Hasselt,
ook de gewestelijke omroep van Gent een nieuw gebouw
betrokken. Ook de gebouwen van de gewestelijke omroep
te Kortrijk en te Antwerpen worden vernieuwd, alhoewel
er, voor wat Antwerpen betreft, moeilijkheden gerezen zijn
n.a.v. de solvabiliteit van de betrokken aannemer.

Over de inplanting van de gewestelijke omroep Brabant
is nog geen princiepsbeslissing getroffen.

Grote inspanningen worden gedaan tot verbetering van
het BRT-zenderpark. Eerlang zal een nieuwe A.M.-zender
te Wolvertem in gebruik worden genomen, alsmede de uit-
breiding van de F.M.-uitzendingen en de uitzendingen van
BRT-2 in stereo.

Er zijn vaste contacten gelegd met de Nederlandse om-
roep om te onderzoeken in welke mate een langegolfzender
gemeenschappelijk kan worden geëxplioteerd.

De beheersorganen zullen zich in de nabije toekomst ook
moeten beraden over belangrijke financiële kwesties. De
leninglast m.b.t. de gedane investeringen voor de instituten
bedraagt thans 10 à 15 procent van de totale begroting.
Op dit ogenblik is de pensioenlast van de BRT relatief
laag, zodat deze leninglast draaglijk blijft. Men moet er
echter mee rekening houden dat deze toestand over enkele
jaren zal veranderen, wanneer ook de pensioenlast van de
BRT zal toenemen.

Langdurige besprekingen zijn in de raad van beheer ge-
voerd n.a.v. de deprivatisering van bepaalde omroep-acti-
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viteiten. De raad van beheer staat een pragmatische oplos-
sing voor, die het mogelijk maakt om de belangen van het
BRT-personeel veilig te stellen. Er is een algemene strek-
king om de functie van contractuele medewerkers te wijzi-
gen in kaderbetrekkingen. De BRT is voorstander van een
grotere systematisatie in de toekenning van contracten en
van een concrete afbakening van de loopbaan van de con-
tractuelen.

II. Bespreking

Voorafgaand aan de bespreking van de begroting vra-
gen de voorzitter en verschillende leden wanneer het
sinds lang aangekondigde ontwerp van nieuw BRT-sta-
tuut zal ingediend worden ten einde het in de Commissie
in bespreking te kunnen brengen samen met de andere
hangende voorstellen o.m. van de heren Grootjans en
Geldolf.

De Minister zet uiteen dat het ontwerp van decreet
betreffende het statuut klaar is en voor advies aan de Raad
van State werd voorgelegd. Dit advies werd intussen ge-
geven.

De Regering was echter van oordeel dat samen met
het BRT-statuut ook best het statuut van de « zendge-
machtigde verenigingen » zou geregeld worden. Het ont-
werp terzake kreeg eveneens reeds het advies van de
Raad van State.

De beide voorontwerpen worden nu samengebracht en
de neerlegging van het ontwerp van decreet mag binnen
afzienbare tijd, waarschijnlijk ná het Paasverlof, verwacht
worden.

Een lid stelt voor dat in de Commissie ieder jaar niet al-
leen de begroting zelf zou besproken worden, maar ook
het ganse beleid van de BRT. Naast het eigenlijke begro-
tingsdokument kregen de leden inderdaad ook een aantal
andere dokumenten medegedeeld, die veel beter dan het
begrotingsdokument zelf een inzicht in het beheer en beleid
geven o.m. het jaarverslag, de balans en de rekeningen
en het verslag over de luisterdichtheid.

Een lid meent dan te weten dat de Minister dagelijks bij
de Eerste Minister wordt geroepen voor begrotingsproble-
men. Hij stelt daarom dan ook de vraag of de begroting
dan ook definitief is.

Hierop antwoordt de Minister dat deze besprekingen
betrekking hadden op de bijbladen.

Een ander lid stelt dan de vraag of men rekening hield
met de inkomsten die uit de opheffing van de gemeen-
schappelijke diensten zullen voortspruiten.

De Minister antwoordt hierop oatkennend en voegt
eraan toe dat dit trouwens onmogelijk is, vermits dit ont-
werp nog geen wet is: zonder wet is elke budgettaire weer-
slag immers uit den boze.

Een lid vraagt dan uitleg over de belangrijke stijging van
deze dotatie met meer dan 25 %.

De Minister antwoordt dat deze stijging vooral aan de
personeelsuitgaven is te wijten. Zij voegt eraan toe dat de
verhoging weliswaar substantieel is t.a.v. de initiële begro-
ting, maar rekening gehouden met de aanpassingen de stij-
ging heel wat minder oploopt, namelijk met slechts 23 %.
De oorzaak ligt, aldus de Minister, bij de inflatoire neigin-
gen, maar impliceert geenszins nieuwe aanwervingen. Er
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is inderdaad een algemene verhoging van alle kosten met
gemiddeld 18 %.

Hetzelfde lid vraagt dan welke politiek er voor de free-
lance cineasten zal worden gevolgd. Hij betuigt eveneens
heel wat interesse voor de evolutie van het aantal free-lance
cineasten.

Een lid vraagt zich af of het wenselijk is het systeem
van vrije medewerkers af te bouwen en het kader uit te
breiden. Hij meent dat het verleden geleerd heeft dat deze
free-lance medewerkers heel wat activiteiten vlugger, dege-
lijker en creatiever afwerken. Hij stelt in dit verband
vast dat artikel 5 12.05 voor deze categorie medewer-
kers 87 278 000 frank voorziet voor de klankradio en
102 572 000 frank voor de televisie. Ten slotte betuigt
hetzelfde lid ook heel wat aandacht voor de spreiding
van dit artikel over de verschillende posten.

De Minister antwoordt dat het hier meestal om
gaat van solisten, dirigenten en vooral cineasten.

erelonen

De Minister wijst er wel op dat men thans meer en meer
beroep gaat doen op elektronische camera’s, bediend door
personeelsleden uit het kader, maar hieruit niet mag wor-
den afgeleid dat het de bedoeling zou zijn systematisch
cineastenfilms door elektronische camera’s te gaan ver-
vangen. Wel is het aantal free-lance cineasten nu zeer
groot en er wordt alleen gepoogd het aantal ervan te be-
perken om te grote versnippering tegen te gaan.

Een ander lid vraagt dan naar de
de BRT, wat de programma’s betreft.

toekomstplannen van

De Minister antwoordt dat de verhoging van de begro-
ting spijtig genoeg niet toelaat een ganse waaier nieuwig-
heden op de markt te brengen. Extra-inspanningen zijn
nochtans voorzien voor de Olympische Spelen (10 mil-
joen), de instructieve omroep (3 miljoen) alsmede voor de
verbetering van de gastprogramma’s (3 miljoen).

Nog een ander lid meent er dan te moeten op wijzen dat
te veel artikelen pro memorie staan vermeld en dit ten
zeerste de leesbaarheid van deze begroting schaadt. Ter il-
lustratie verwijst hij naar de artikelen 411.09, 413.01,
414.03, 420.02, 420.03, 430.02, 430.03 en 430.04. Hij
meent tevens dat deze wijze van voorstelling niet te ver-
antwoorden is.

De Minister antwoordt dat dit nochtans voor de parasta-
tale instellingen de gebruikelijke en wettelijk voorgeschre-
ven rubrieken zijn.

Hetzelfde lid vraagt dan waarom b.v. art. 5 12.04 betref-
fende de bezoldigingen van jury’s voor audities en examens
pro memorie aangeduid staan.

De Minister antwoordt dat er in feite 3 soorten uitgaven
bestaan :

1. de gemeenschappelijke kosten ;
2. deze voor de radio ;
3. deze voor de televisie.

Alle examens nu gebeuren door de administratieve di-
recties, zodanig dat er voor de examencommissies één groot
artikel 5 12.02 is voorzien.

Naar aanleiding van dit concreet voorbeeld vragen ver-
schillende leden dat in het vervolg in plaats van vermeldin-
gen pro memorie, b.v. in een begeleidende nota duidelijk
zou worden gesteld waar de artikelen in feite terug te vin-
den zijn. Dit zou de parlementaire controle vergemakke-
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lijken. Volgens de huidige voorstelling is het vergelijken
van gegevens onmogelijk.

De Minister geeft olmtrent de voorstelling van de be-
groting en de frequente aanduidingen « pro memorie 3
nog volgende toelichting. De aanduidingen « pro memo-
rie » vloeien voort uit een tegemoetkoming aan de wet
op de controle van sommige instellingen van openbaar
nut, waarbij voorgeschreven wordt dat de begroting in-
gediend wordt in overeenstemming met het Magain-plan.
In dit begrotingsplan zijn verschillende artikelsoorten op-
genomen welke niet op de BRT toepasselijk zijn, of
slechts op één of twee deelsectoren.

Verder zijn bepaalde ontvangsten met bijzondere aan-
wending of ontvangsten wegens vergoeding 7 eerste werk-
dagen uitzonderlijk, zodat ze moeilijk kunnen geraamd
worden en bijgevolgd « pro memorie » aangeduid worden.
Werkelijke ontvangsten blijven weliswaar steeds mogelijk
en worden als dusdanig ook in de uitvoering van de begro-
ting gepubliceerd.

De indeling van de investeringsuitgaven in nieuwe aan-
kopen en/of vernieuwingen werd tot nog toe overgelaten
aan de interpretatie van de dienst die de bestellling van
goederen heeft aangevraagd.

Voor 1977 wordt er echter gewerkt aan een gedetail-
leerde analyse van de reële behoeften per dienst aan ver-
vangings- en/of uitbreidingsinvesteringen, in functie waar-
van trouwens de begrotingsvoorstellen zullen ingediend
worden.

Een lid merkt dan op dat uit het jaarverslag 1974 was
gebleken dat de samenwerking met Nederland inzake tele-
visie zeer gunstig was geëvolueerd en dit vooral wat de ont-
spanningsprogramma’s betreft. In dit verband stelt dit lid
dan de vraag of deze gunstige trend zich daarna heeft ver-
der gezet.

Tevens verneemt hetzelfde lid ook graag meer informa-
tie over de samenwerking met Nederland inzake educatieve
programma’s.

De Minister antwoordt dat in 1975 ten gevolge van een
wisseling van Voorzitter in Nederland er een lichte stil-
stand was waar te nemen. Nu nochtans mogen wij, aldus
de Minister, opnieuw enthousiast zijn : daar waar er vroe-
ger slechts één jaarlijkse ontmoeting plaatsgreep is thans
een vaste commissie aan het werk. In mei 1976 zal haar
vergadering gewijd zijn aan het belangrijke probleem van
het gebruik van de lange golfzender voor Nederland en
Nederlandstalig België,

Op deze vergadering zal er ook sprake zijn over de aan-
sluiting van de BRT-middengolf.

Vervolgens deelt de Minister mede dat men in Neder-
land niet zo ver staat met de uitbouw van de instructieve
omroep. Tevens is het de bedoeling ter gelegenheid van het
20-jarig bestaan van de NOS de culturele toer op te gaan.
Gedacht wordt aan een coproduktie van ,,Adam in Bal-
lingschap”.

Een lid vraagt dan in hoeverre de samenwerking met Ne-
derland in één enkele richting verloopt en naar de BRT-
bijdrage in de coprodukties. Tevens wenst hij meer infor-
matie over de verantwoordelijke organisatoren van Radio
Vrij België : dit kan, aldus dit lid, ergens de indruk ver-
wekken dat wij geen vrij land meer zijn.
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De Minister antwoordt dat het zo is, dat wat de overna-
me van televisieprogramma’s betreft, de BRT inderdaad
meer van Nederland overneemt dan omgekeerd. Zij voegt
eraan toe er zich wel van bewust te zijn dat men dit in
sommige kringen betreurt, maar in ieder geval ook hier
een zeer gunstige evolutie waar te nemen valt.

Wat het toenemend aantal coprodukties betreft, deelt de
Minister mede dat de BRT-inbreng in financiën en man-
kracht meestal 1/3 bedraagt.

In verband met Radio Vrij België antwoordt de Minister
dat het hier om een VPRO-radioprogramma gaat, waarvoor
de BRT niet verantwoordelijk kan zijn. Het gaat immers
om totaal losse medewerkers.

Hetzelfde lid drukt dan er zijn verwondering over uit dat
hetzij BRT, hetzij Buitenlandse Zaken nooit protest aan-
tekenden.

Vervolgens meent dit lid dan te moeten betreuren dat
Vlaamse werken in Nederland soms met ondertitels wor-
den vertoond (b.v. ,,De Heren van Zichem”).

De Minister verklaart voor deze zienswijze heel wat be-
grip op te brengen. Persoonlijk verklaart zij te opteren voor
het weglaten van dergelijke ondertitels. Zij wijst er noch-
tans op dat ook voor Nederlandse werken b.v. ,,Bartje”,
de Nederlanders zelf met ondertitels te werk gingen.

Een ander lid vraagt dan of men reeds een idee heeft
over de financiële implicaties van de opheffing van de ge-
meenschappelijke directie.

De Minister antwoordt dat deze operatie voor de Ne-
derlandstalige uitzendingen gunstig zal uitvallen, zodanig
dat een boni van 8 à 9 miljoen wordt voorzien. De Frans-
talige uitzendingen nochtans zullen een mali van 12 à 13
miljoen oplopen ; dit vooral ten gevolge van het groter aan-
tal musici langs Franstalige kant. Positief is ook, aldus de
Minister, dat aldus ook een einde wordt gesteld aan het
onevenwicht op taalgebied. Volledigheidshalve voegt zij
eraan toe dat de muziekbibliotheek gemeenschappelijk
blijft.

De letterkundige bibliotheek integendeel wordt opge-
splitst. Zij besluit met te stellen dat in één instituut alles
beter zal kunnen gerationaliseerd worden zodat terecht
mag worden gezegd dat deze operatie positief zal zijn.

De Verslaggever, De Voorzitter,

A. BOURGEOIS J. VAN EYNDE


